
In hoofdstuk 13 van het Marcusevangelie bereidt
Jezus zijn leerlingen voor op de grote oorlog tus-
sen Rome en Jeruzalem. Die oorlog zou uitlopen

op de mensonterende catastrofe voor de Joodse
bevolking, het verlies van de politieke zelfstandig-
heid en de vernietiging van het religieuze centrum,
de tempel. Wat krijgen de leerlingen daarover te
horen? Dat het een van die noodlottige rampen is,
zoals die nu eenmaal gebeuren? Of dat het een oor-
deel is dat anderen treft en waarvan je je maar beter
kunt distantiëren? Of wil Jezus hier woorden spre-
ken tot het hart van Israël om het te bemoedigen in
leven en in sterven? Hoe richt het Marcusevangelie
onze blik op Jeruzalem in tijden van nood? We vol-
gen de gang van de tekst van Marcus 13 en wel in de
vorm van een vrije, actualiserende bewerking.

Met het oog op Jeruzalem
Jezus verlaat Jeruzalem om vanaf de Olijfberg over
de stad uit te zien. Terwijl de leerlingen kijken met
de ogen van toeristen, kijkt hij met de ogen van
Joodse profeten. Hij wordt overweldigd door een
visioen van de dingen die komen gaan. Waar zijn
leerlingen de stad zien, ziet hij puinhopen. Hij voor-
ziet als het ware de oorlog die veertig jaar later over
deze stad zou heengaan. Die oorlog was door opstan-
dige groepen onder de Joden begonnen met hoge
verwachtingen. Deze strijd zou een eind maken aan
de Romeinse terreur, zodat het koningschap van
Israël zou kunnen worden hersteld. Maar het pakte
anders uit. Keizer Vespasianus en zijn zoon Titus
sloegen rond het jaar 70 het beleg om de stad en
beschadigden het Joodse volk tot in de wortel. Met
deze oorlog werd de verwachting van Gods rijk tot
het uiterste gevoed én afgebroken. Wat de volein-
ding van Israëls verwachting had moeten worden,
werd de ervaring van het einde. Jezus ziet de puin-
hoop die de oorlog brengt. Hij ziet hoe de beelden
van Gods rijk en de ramp over elkaar heen schuiven.
De ramp maakt het rijk Gods volstrekt onzichtbaar.
Jezus beleeft dit alles aan den lijve. Deze onverdraag-
lijke geschiedenis is zíjn geschiedenis. Zijn leven is
onverbrekelijk verbonden met het leven van de men-
sen in die stad. Als hij zich daarvan bewust wordt,
kan hij niet langer zwijgen en begint te vertellen wat
hij ziet, zodat zijn leerlingen het ook gaan zien. 

Jezus ziet de werkelijkheid van de catastrofe in
samenhang met de verwachting van de komst van

Gods rijk. Maar het één valt niet met het ander
samen. Het komt nu juist aan op het onderscheid.
Hij wil iets zeggen wat de blik zal scherpen, om goed
onderscheid te kunnen maken bij de interpretatie
van de gebeurtenissen, om enerzijds de tekenen van
de tijd goed te duiden en om anderzijds waakzaam te
blijven voor de komst van Gods rijk. Hij wil de ogen
openen om zonder illusies de werkelijkheid te zien,
maar hij geeft tegelijk ook hoop op de toekomst,
zodat de angst niet verlammend gaat werken.
Daartoe scandeert hij zijn woorden met uitroepen
als: ‘Kijk uit!’, ‘Pas op!’ (13:5, 9, 23, 33) en ‘Blijf wak-
ker!’, ‘Vecht tegen de slaap!’, ‘Wees waakzaam’ (13:33,
35, 37). 

De gang van zijn verhaal is overzichtelijk. De leraar
gaat in op de twee vragen van zijn leerlingen, die
naar ‘het teken’ en die naar ‘de tijd’ (13:4). Eerst gaat
Jezus in op de vraag naar het duiden van de ‘teke-
nen’. Dus, hoe interpreteer je het wereldgebeuren
met het oog op de toekomst (13:5-27). Vervolgens
gaat Jezus in op de vraag naar de ‘tijd’. Dus, wanneer
zal Gods rijk komen (13:28-37). 

Wat is het teken? (13:5-27)
Het wereldgebeuren is op zich niet duidelijk. Je kunt
aan de gebeurtenissen niet aflezen wat er gaat
gebeuren, of er een ramp komt of juist een heilstijd.
En zo is het ook niet duidelijk hoe je erop moet rea-
geren. Toch is menigeen in de weer om de tekenen
van de tijd te duiden en om daar met profetisch elan
conclusies uit te trekken en adviezen te geven. Dat
maakt de verwarring nog groter. Jezus geeft kritisch
commentaar op deze neiging om betekenis te geven
aan de tekenen van de tijd. Hij let achtereenvolgens
op wat er gebeurt in de tijd vóór de oorlog, ín oor-
logstijd en in de tijd ná de oorlog. 

Jezus scherpt eerst de blik op de tijd die voor-
afgaat aan de oorlog (5-8)

Laat je niet door opinieleiders misleiden die de strijd tegen
andere volken en groepen aanprijzen als een middel om een
nieuwe tijd nabij te brengen. Die interpretatie, zelfs al
gebeurt het in mijn naam, is niet de mijne. Zo’n oorlog
brengt niet het gelukkige einde dat je ervan verwacht.
Integendeel, het werkt net zo verwoestend als een natuur-
ramp. Het is het begin van de ellende. 
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In Marcus 13 schoolt Jezus
zijn leerlingen met het oog
op de grote oorlog van de
Joden tegen de Romeinen op
twee manieren. Aan de ene
kant waarschuwt hij hen
tegen de verheerlijking van
de oorlog, zelfs als die wordt
gepropageerd als messi-
aanse bevrijdingsstrijd.
Aan de andere kant moe-
digt hij hen aan om welbe-
wust de weg van de vrede te
gaan.
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Vervolgens richt Jezus de aandacht op de tijd
waarin de oorlog uitbreekt 

Blijf werken aan vrede (9-13):
Jullie taak is het niet om oorlog te voeren, maar om de
boodschap van Gods vrederijk te brengen voor alle mensen.
Dat rijk komt niet voor Jeruzalem alleen, maar voor alle
steden waar mensen wonen. Die verbindende boodschap zal
je niet in dank worden afgenomen door je eigen volksgeno-
ten. Je eigen volk zal je van verraad beschuldigen. Maar de
vijand zal jou evenmin vertrouwen. Laat je daardoor niet
ontmoedigen. Blijf bij je taak, ook als de samenleving des-
integreert. Blijf gericht op de vreedzame samenleving van
ál de volken.

Maar koester geen illusies (14-22): 
Als de oorlog eenmaal is uitgebroken, is er geen redden meer
aan. Het is vreselijk voor mannen, vrouwen en kinderen.
Het is meer dan mensen kunnen dragen. Het is of de wereld
vergaat. Het beste wat je kunt doen is het oorlogsgebied
ontvluchten en hopen dat er eens een eind aan komt. Laat je
niet verleiden om de oorlog zelf als een hoopvol teken te
duiden. Oorlog is de ‘gruwel van de verwoesting’. Maak het
niet mooier dan het is. 

Ten slotte opent Jezus de ogen voor de tijd na
de oorlog (23-27) 

Als de oorlog voorbij is, dan ben je alle besef van tijd kwijt.
De hemel is duister. Er worden je geen aanwijzingen voor
de toekomst gegeven. Niemand kan meer de tekenen der tij-
den duiden. De profeten zwijgen. En juist dan gebeurt het.
Daar moet je alert op zijn. Wanneer op aarde niemand
meer iets verwacht en de hemel voor ons dicht zit, dan komt
vanuit de hemel het mensenkind zoals God het bedoeld
heeft. Dan wordt er een nieuw mensenvolk gemobiliseerd,
een gemeenschap waarin alle volken der aarde gezegend
worden. 

Wanneer is het tijd? (13:28-37) 

Na deze indringende analyse van de tekenen in oor-
logstijd, komt de vraag aan de orde, wanneer die
beloofde tijd van Gods rijk aanbreekt. Het is één
ding om de tekenen van de tijd te duiden, het is een
ander ding om te weten wanneer het de tijd is dat
Gods rijk komt. Op dat moment verandert de kriti-
sche toon van Jezus. Hij hervindt de lichte toets van
de gelijkenis. Dezelfde vijgenboom die hij een dag
eerder nog had vervloekt, dient hem nu als een aan-
doenlijk beeld, dat naar de toekomst wijst (28-32): 

Aan de hand van de bladgroei van de vijgenboom kun je de
tekenen van de tijd wel zo’n beetje duiden. Je kunt dan
namelijk vermoeden dat het zomer wordt. Maar dat is nog
wat anders, dan dat je precies kunt uitrekenen wanneer de
vruchten komen. Dáár kun je van leren. De tekenen van de
crisis die over Jeruzalem komt, kondigen zich al aan. Die

crisis, die de hele wereld raakt, komt nog in jullie generatie.
Het is niet zo moeilijk om dat te begrijpen. Maar die crisis
valt niet samen met de komst van de Messias. Die komt op
Gods tijd. Niemand weet wanneer. Ik dus ook niet. Maar
hij komt.

In de onzekerheid omtrent de tijd van Gods rijk is
waakzaamheid geboden. Er komt een nachtwaker in
beeld, die vecht tegen de slaap (33-37): 

De wereld waarin jullie leven - voor, tijdens en na deze ver-
schrikkelijke oorlog - is als een huis waaruit de eigenaar is
verdwenen. Jullie zijn achtergelaten en jullie zijn op jezelf
aangewezen om dat huis te onderhouden, heen en weer
geslingerd tussen hoop en vertwijfeling. Het is echter nog
steeds zijn huis en hij wordt geacht terug te keren. Geef dit
huis dus niet prijs aan wie het maar hebben wil, maar wees
op je hoede en houd het huis vrij voor de eigenaar. Vooral
als het donker wordt, moet je wakker blijven en extra goed
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opletten of hij het zelf is die komt. Je weet niet bij welke
wake dat zal zijn: ‘’s avonds, of midden in de nacht, of bij
het eerste hanengekraai, of  ’s morgens vroeg.’

Waarschuwing en aanmoediging
Jezus schoolt zijn leerlingen met het oog op de grote
oorlog van de Joden tegen de Romeinen op twee
manieren. Aan de ene kant waarschuwt hij hen
tegen de verheerlijking van de oorlog, zelfs als die
wordt gepropageerd als messiaanse bevrijdings-
strijd. Hij verzet zich tegen iedere zingeving van de
ramp die oorlog heet. Oorlog is een alles en iedereen
verwoestende gruwel. Maar aan de andere kant is
oorlog ook geen noodlot, dat ze gelaten moeten
accepteren. Integendeel, hij moedigt hen aan om
welbewust de weg van de vrede te gaan. Dat wil zeg-
gen: om de belofte van het rijk van Israëls God, het
rijk van vrede, liefde en gerechtigheid te delen met
de andere volken overal op aarde. Geen strijd tegen
de andere volken dus, maar het opbouwen van een
wereldwijde gemeenschap van volken. Hij realiseert
zich dat mensen die deze verbindende taak proberen
te vervullen, zullen stuiten op wantrouwen van
beide zijden. Die verbindende taak acht hij niette-
min de opdracht van zijn eigen Joodse volk, Gods uit-
verkorenen, Israël. Zo zullen zij een zegen zijn voor
alle volken. Deze scholing van zijn leerlingen is in de
eerste plaats een boodschap voor zijn eigen volk. Hij
bemoedigt zijn volk, zodat ze in deze vreselijke tijd
niet zullen twijfelen aan hun verkiezing en hun ver-
wachting. Hij wijst hen op hun opdracht, om er te
zijn voor alle volken. 

Herinnering aan historische ramp
Het Marcusevangelie biedt in dit dertiende hoofd-
stuk een herinnering aan de ergste ramp die het
Joodse volk heeft getroffen in de tijd van de
Romeinse overheersing. Voor de eerste hoorders van
dit evangelie was deze gebeurtenis inmiddels reeds
een historisch feit. Maar in het evangelie wordt de
herinnering aan deze ramp bewaard in de vorm van
het visioen dat Jezus krijgt als hij vanaf de Olijfberg
over Jeruzalem uitziet. Het verhaal van het verleden
wordt bewaard in de taal van een toekomstvisioen,
taal gedrenkt in profetische beelden. Daardoor
wordt de hoorder van het evangelie geholpen om
deze gebeurtenissen niet slechts als een historische
casus te beschouwen, maar om te beseffen dat de
gruwelen van de oorlog werkelijkheid zijn en blij-
ven. Het visioen wordt in elke generatie onverwachts
onverdraaglijk actueel voor wie het Joodse volk volgt
op zijn weg door de geschiedenis. En wie niet tot het
Joodse volk behoren, zullen op hun eigen wijze de
onverdraaglijke actualiteit aan den lijve ervaren.

Masterclass
Wijsbegeerte &
Levensbeschouwing
2011

Jaarlijks organiseren de bijzonder hooglerarenvan de Stichting Thomas More aan het einde van
de zomervakantie de masterclass Wijsbegeerte &

Levensbeschouwing: een intellectueel uitdagend
vijfdaags programma met lezingen, werkcolleges,
film en discussie. De masterclass is toegankelijk voor
masterstudenten van alle universiteiten en facultei-
ten en voor professionals.

Dit jaar is het thema De ontdekking van het innerlijk.
Actualiteit van Augustinus. De masterclass wordt
gehouden van 22 t/m 26 augustus 2011 aan de
Universiteit Utrecht, en wordt geleid door prof. dr.
Bert Blans.

Je schrijft over jezelf op Facebook, Twitter of elders
op internet. Je deelt je zorgen, je interesses, je vakan-
tiefoto’s… Maar de persoon die je op internet presen-
teert, ben jij dat ook werkelijk? Wat is er, tussen al
die virtuele uiterlijkheden, met het innerlijk
gebeurd? Wat is nog het ‘zelf’?

Het zijn actuele vragen, waar opmerkelijk genoeg al
eeuwenoude antwoorden op bestaan. De vroegchris-
telijke filosoof Augustinus (354-430) hield zich – als
een van de eerste denkers in onze geschiedenis –
bezig met noties als ‘innerlijk’, ‘zelf’ en ‘authentici-
teit’. Het zijn begrippen die niet altijd vanzelfspre-
kend zijn geweest, en misschien ook niet altijd van-
zelfsprekend zullen blijven.

Wat kunnen wij vandaag de dag leren van deze oude
kerkvader? Die vraag zal centraal staan tijdens de
vijfdaagse Masterclass Wijsbegeerte &
Levensbeschouwing van de Stichting Thomas More.
We volgen Augustinus op zijn ontdekkingsreis naar
het innerlijk en ontdekken gaandeweg hoe verbluf-
fend actueel zijn inzichten zijn.

Kosten: G 100,- (studenten, kopie studentenkaart meestu-
ren), G 450,- (professionals).
Voor het programma: zie www.rkspa.nl, de website van het
rooms-katholieke studentenpastoraat in Amsterdam.


